Nyelvtan összefoglaló 5. o.-tól

A hangok találkozásának szabályszerűségei

Hangtörvények 

Magánhangzók: 

· 14 magánhangzó van

· Képzésükkor a levegő akadály nélkül távozik a szájüregből

· Önmagukban is alkothatnak szótagot

· A magánhangzók törvényei: hangrend, illeszkedés

Mássalhangzók: 

· 25 mássalhangzó van

· Képzésükkor a levegő akadályba ütközik

· Csak egy magánhangzóval együtt alkothatnak szótagot

Zöngés mássalhangzók: b, d, g, m, n, ny, v, z, zs, l, j=ly, dz, dzs, gy, r

Zöngétlen msh.:              p, t, k,                f, sz, s, h,           c,  cs,   ty

Magánhangzó törvények

A nyelv vízszintes mozgása szerint a magánhangzók mélyek és magasak lehetnek.

Magas: e-é, i-í, ö-ő, ü-ű

Mély: a-á, o-ó, u-ú

Hangrend: Attól függően, hogy milyen magánhangzó van a szóban, megkülönböztetünk:
Mély, magas és vegyes hangrendű szót. Mély pl.: autó, magas pl.: teniszütő, vegyes pl.: ajakréses.

Hangrendi illeszkedés törvénye

· a szóban magas vagy mély hangrendű mgh-k találhatóak

· toldalékolásban van szerepe

· magashoz magas, mélyhez mély hangrendű toldalék járul

· 3-alakú toldalékok pl.: -hoz, -hez, -höz
· ö-s változatot ő-höz használjuk

· 1-alakú pl.: -ig, -ért, -kor, -ni
· vegyes hangrendű szavak

· általában az utolsó szótag határozza meg a toldalék illeszkedését, de van kivétel (Ágnes)

· összetett szavak

· az utótag határozza meg a toldalék illeszkedését

A mássalhangzók kapcsolódásának törvényei

I. Hasonulás

2 msh. találkozásakor az egyik valamilyen szempontból módosítja a másikat. 


 
a, részleges hasonulás
1, Zöngésség szerinti részleges hasonulás: 
Az egymás mellett álló két mássalhangzó közül az egyik a másikhoz zöngésség tekintetében hasonlóvá válik: Pl.: fűzfák – fűszfák (ejtve) – jelöletlen

2, Képzés helye szerinti részleges hasonulás: 
Egy esetben: n – m. Pl.: azonban – azomban (ejtve) - jelöletlen

 
b, teljes hasonulás
3, Írásban jelölt teljes hasonulás: 
Az utolsó kiejtett mássalhangzóhoz teljesen hasonlóvá válik a  -val, -vel, -vá, -vé rag –v hangja.
Pl.: 
Kossuthtal 
- 
Kossuth + -val
juhval 

- 
juh + -val
Mariann 
- 
Mariann + -val
tollal 

- 
toll + -val
Vass-sal
- 
Vass + -val
Vassal 

- 
Vas + -val
vassal 

- 
vas + -val
briddzs
el
-
bridzs +-val
 - ez, az – ez + -vel – ezzel, evvel; ez + -hez - ehhez
- j (s, sz, z, dz után) olvas + - j – olvass, játszik + - j  - játssz, zongorázik + -j – zongorázz, 

4, Írásban jelöletlen teljes hasonulás: 
A kiejtésbeli hasonulást írásban nem tüntetjük fel. 
Pl.: hagyják – haggyák (ejtve)

halljuk – hajjuk (ejtve)


II. Összeolvadás

Ha egymás mellett álló két különböző mássalhangzó helyett egy harmadik hangot ejtünk.
d + j = ggy pl. szaporodjon – szaporoggyon (ejtve) - jelöletlen
t + j = tty, ty pl. szeretjük – szerettyük (ejtve)
t + s = ccs, cs pl. költség – kölcség (ejtve)


III. Mássalhangzó-rövidülés


Egy hosszú mássalhangzót megelőz vagy követ egy harmadik mássalhangzó. Ekkor a hosszú mássalhangzót mindig röviden ejtjük. Pl.: jobbra – jobra (ejtve) - jelöletlen


IV. Mássalhangzó-kiesés

Ha három különböző mássalhangzó kerül egymás mellé, akkor a középső mássalhangzó az ejtésben kiesik. Pl.: mindnyájan – minnyájan (ejtve) - jelöletlen
Betűrendbe sorolás

Néhány fontos szabályszerűség:

· nem teszünk különbséget kis- és nagybetűk között

· 1. c – 2. cs, 1. z – 2. zs …

· az első nem azonos betű határozza meg a sorrendet

· a kettőzött betűk első és második írásjegye két különböző betűnek számít (tty = ty + ty)

· a rövid és hosszú mgh. azonos értékűnek számít (kivétel: ha csak ez adja a két szó különbségét, ekkor a rövid mgh.-ós alak kerül előre)

· a különírt vagy kötőjeles szavak tagjait együtt kezeljük

· régies családnevek, idegen szavak betűkapcsolatait elemeire bontjuk: sch = s + c + h

Az elválasztás
· Minden szó annyi szótagú, ahány magánhangzó van benne (hin-ta). A magánhangzó önmagában is alkothat szótagot (di-ó).

· A két magánhangzó között levő egyetlen mássalhangzót a következő szótagba visszük át (mo-gyo-ró). A toldalékos szavakban is ezt a szabályt kell figyelembe venni (na-gyobb). A dz kétjegyű, a dzs háromjegyű mássalhangzó, ezért elválasztáskor nem szabad a betűjegyeket elszakítanunk egymástól (bo-dza).

· Ha két magánhangzó között kettő vagy több mássalhangzó található, akkor csak egy mássalhangzót viszünk át a következő sorba (lab-da, ost-rom).

· Ha a szavakat kettőzött többjegyű betűnél akarjuk elválasztani, akkor mind a szótag végén, mind a szótag elején ki kell írni a mássalhangzó mindkét jegyét (pety-tyes, edz-dzük)

· A hagyományos írásmódú magyar családnevekben a régies betűk írásjegyeit nem szakíthatjuk el egymástól (Kazin-czy).

· Az összetett szavak elválasztásakor figyelembe vesszük a szóhatárokat (ős-ember, Szem-üveg).

A keltezés

- Általában pontot kell tennünk az évszám és a napot jelölő szám után. 

- Nem szabad pontot tenni az évszám után akkor, ha az évszámot névutó követi (1848 után)








az évszám önmagában áll (1848)








ha az évszám az utána következő szó birtokos jelzője (1848 márciusában)


· Az évszámot és a napot jelölő számnevekhez a toldalékok pont nélkül és kötőjellel kapcsolódnak (1848-ban)

· Az elseje számmal írott alakjaiban jelölnünk kell a j betűt (1-jén)

· Keltezés: Budapest, 2007. december 17.

Helyesírásunk alapelvei

A hagyomány elve

A hagyomány elve szerint írjuk az ly-os és a j-s szavakat. Ugyanúgy írjuk régies családnevekben is.  Pl.: cz, y, th, ts, ch ,w, tz, x, ky, gh

Az eszköz vagy társhatározó ragjával leírom a nevet a hagyomány szerint, és hozzákapcsolom a kiejtés szerinti ragot. Pl.: Kossuthtal, Görgeyvel, Móriczcal, Madáchcsal, Széll-lel, Kiss-sel.

A kiejtés elve 
· A kiejtés elve azt jelenti: ahogy hallom, úgy írom. A magánhangzókat és a mássalhangzókat pontosan kell ejteni a helyesírás érdekében.

· az ó, ő a főnév végén mindig hosszú. Pl.:(pezsgő, ásó, karó)

· az ú, ű a melléknév végén mindig hosszú, a főnév végén legtöbbször, néhány kivétellel. (áru, daru, kapu, satu, anyu, apu, eskü, menü, ürü) Pl.: hosszú, gyönyörű

· az i az ige végén a -t előtt mindig hosszú Pl.: hasonlít, javít

· az ul, ül az ige végén mindig rövid Pl.: hasonul, javul

Vigyázni kell a helyes ejtésre a következő szavaknál: egy, lesz, kisebb, köpeny, bakancs, hegeszt, szalag.

Vigyázni kell az igekötő helyesírására is. Pl.: le akar feküdni, le ne ess!

Kéz – kezek: Ha a kéz szó hosszú é magánhangzója röviddé válik toldalékolásnál, akkor ezeknél a szavaknál is.

út
utak
utat
útban
útra

rúd
rudak
rudat
rúdban
rúdra

tűz
tüzek
tüzet
tűzben
tűzre

víz
vizek
vizet
vízben
vízre

kút
kutak
kutat
kútban
kútra

úr
urak
urat
úrban
úrra

A szóelemzés elve: 

Itt külön kell feltűntetni a hangzástól eltérően a szótőt és a toldalékokat. Pl.: látjátok, fogkefe, egészség

Az összes mássalhangzó törvény ide tartozik.

4. Egyszerűsítés alapelve

· eszerint a magyar nyelvben nem kerülhet egymás mellé három azonos mássalhangzó (tollal)

· személynevek, tulajdonnevek esetében nem szabad használni (Mariann-nal)

Szóösszetétel (sakk-kör)

- egyszerűsítő írásmódot alkalmazunk a többjegyű betűk kettőzésekor (pötty, ponttyal), de összetett szavaknál nem (kulcscsomó)
A szóelemek

A szótő 

A szótő a szó elsődleges jelentőségét hordozza. A szótő lehet egyszerű szó (alszik, asztal, kályha), vagy összetett (székláb, kulcstartó, szemüveg).

Az összetett szó

Az összetett szó részekre bontható: előtagra és utótagra. Mindkettő külön is értelmes, de egybeírva más jelentésű. Pl.: kis, ember - kisember

A szótőhöz toldalékok járulnak:

Először a képzők, ez megváltoztatja a szó jelentését, néha a szófaját is.

· Igéből lehet képezni igét. Pl.: olvas, olvasgat

· Lehet névszót. Pl.: olvas, olvasmány

· Igéből igenevet is képezhetünk. 

· Névszóból képezhetünk névszót. Pl.: hal, halász

· Névszóból igét. Pl.: kalapács, kalapál

A jel 

A jel módosítja a szó jelentését. Az igéhez igeidőjelek járulnak (-t, -tt, -ni, fog).

Igemódok jele: 

· feltételes mód: - na, -ne, -ná, -né

· felszólító mód: -j, 

Névszókhoz járuló jelek: 

· többes szám jele: -k
· a birtokos személyjelek: -m, -d, -a/-e, -ja/-je

· a birtokjel: -é
· melléknév fokozásának jele: -bb, -leg, határozatlan számnévnél is előfordul – sok, több, legtöbb
A rag 

A rag a szó mondatbeli szerepét segíti.

Igéhez az alanyi és tárgyas személyragok ragjait kapcsoljuk

névszóhoz: 

· tárgyrag: -t

· határozóragok: pl. -ban, -ben, -ról, -ről, -val, -vel

· birtokos személyragok

A kötőhang 

A kötőhang a toldalék között ejtéskönnyítő magánhangzó.

A szófaji csoportok
I. Az alapszófajok

- Ige

- Főnév, melléknév, számnév, névmások (főnévi értékű-, melléknévi értékű-, számnévi értékű-, határozószói értékű névmások) – ezek együttesen alkotják a névszó csoportját.

- határozószó

- főnévi igenév, melléknévi igenév, határozói igenév

II. A viszonyszók

- névelő 

- névutó

- segédige

- igekötő

- kötőszó

- szóértékű módosítószó

III. A mondatszók

- indulatszó

- mondatértékű módosítószó
A főnév
Főnévvel nevezzük meg környezetünket, a világ élőlényeit, tárgyait, elvont, gondolati dolgait. Megnevező szófaj a főnév.
A földrajzi nevek helyesírása 
1. Egyelemű, egybeírt

Folyók, hegyek, országok, tájegységek, városok, városrészek.

Példák: Európa, Mátra, Elefántcsontpart, Újszeged, Franciaország…

Melléknévként: kisbetű

Példák: európai, mátrai, elefántcsontparti, újszegedi, franciaországi…

2. Kötőjeles

- Megkülönböztető jelző kapcsolódik hozzá, mindkét eleme nagybetű
Példák: Holt-Tisza, Dél-Kína, Új-Zéland, Nyugat-Dunántúl, Délkelet-Magyarország…

Melléknévként: mindkét elemét kis kezdőbetűvel írjuk

Példák: holt-tiszai, dél-kínai, új-zélandi, nyugat-dunántúli, délkelet-magyarországi…

- A tulajdonnévhez domborzatjelölő köznév kapcsolódik, csak a tulajdonnév nagybetű

Hegy, tető, forrás, tó, tenger, hegység, völgy, öböl, dombság, patak, rét, dűlő, berek, Fennsík, csatorna, sziget, havasok, síkság, félsziget, óceán, erdő, barlang, középhegység, felvidék, medence, karszt, kő, szoros, halastó, hágó, fok.

Példák: Arany-patak, Velencei-tó, Sólyom-sziget, Sváb-hegy (!az eddigiek előtagja nem tulajdonnév!), Csepel-sziget, Duna-part, Balaton-felvidék, Kaszpi-tenger…

Melléknévként: csak a tulajdonnevek maradnak nagybetűsek

Példák: arany-pataki, velencei-tavi, sólyom-szigeti, sváb-hegyi (az eddigiek előtagja nem tulajdonnév!), Csepel-sziget, Duna-parti, Balaton-felvidéki, Kapszpi-tengeri…

3. Különírt

Bánság, híd (kivétel: Tisza-híd, Duna-hidak), járás, körtér, körút, köz, megye, rakpart, sétány, sor, sugárút, tér, út, utca.

Példák: Baranya megye, New York állam, Váci utca, Blaha Lujza tér, Erzsébet híd…

Melléknévként: a tulajdonnév nagybetűs marad

Példák: Baranya megyei, New York megyei, Váci utcai, Blaha Lujza téri, Erzsébet hídi…

Az ige 
Az ige kötelező elemei

szótő + időjel + módjel + alanyi vagy tárgyas ragozás

Tő     +    J     +     J      +       R


Fogalma: Cselekvést, történést, állapotváltozást, létezést fejez ki.


Kérdőszavai: Mit csinál? Mi történik? Mi változik? Létezik-e?

Toldalékai: Az idő jelei
                     mód jelei
                     alanyi (általános) vagy tárgyas (határozott) személyragok.


Szófaji szempontból:
1., Az igéket osztályozzuk a cselekvő és cselekvés viszonya szerint.
    a., Cselekvő ige: A cselekvő végzi a cselekvést. pl.: sétál, nyaral
    b., Visszaható ige (képzője: pl.: -kodik; -kezik): az alany által végzett cselekvés visszahat saját magára.
pl.: mosakodik – átalakítható cselekvő igére és visszaható névmásra.
                            mosa/kodik
                       mossa           magát
              (cselekvő ige)        (visszaható névmás)
    c., Műveltető ige (képzője: -at, -et, -tat, -tet): az alany mással végezteti a cselekvést.
Cselekvő igéből képezzük. pl.: olvastat
    d., Szenvedő ige (képzője: -atik, -etik, -tatik, -tetik): A cselekvés mástól indul ki, és az alanyra hat. pl: olvastatik

2., A cselekvés irányultsága szerint:
a., Tárgyas: kap tárgyat: pl.: vásárol
b., Tárgyatlan: nem kap tárgyat: pl.: nyaral
Tárgyatlan igét igekötővel tárgyassá lehet tenni.


Az ige megmutatja a
cselekvő: - számát



cselekvés: -idejét
                 -személyét – ragok



  -módját – jelek

1., Módjelek: a., Kijelentő mód jele: Ø
                       b.,Felszólító mód jele: -j (állj)
                                                           -jj (jöjj) csak ebben az igében
                                           változatai -gy, -ggy (higgy)
                                                           -s, -sz –z, -dz – a –j felszólító mód jele teljesen hasonul. (vessen, ússzon, nézzük, eddzen).
                                                          –s – mulass – mulatj – összeolvadás
                                                         - Ø – írjad – írd – E/2. személyű tárgyas ragozás rövid alakja.
                      c., Feltételes mód jele: -na, -ne, -ná- né (jelen idő)
                                                          - az ige múlt idejű ragozott alakja és egy volna segédige (múlt idő) olvastál volna

2., Időjelek:
    a., Jelen idő: Ø
    b., Múlt idő: -t, -tt
    c., Jövő idő: ige+-ni képző (főnévi igenév) + fog segédige ragozott alakja


Igető lehet:
  - egyalakú: pl. varr
  – többalakú: pl.: gázol, vesz, megy, nő, vetekszik


Igeragozás: - alanyi (általános – A) (valakit, valamit)
                     – tárgyas (határozott – T) (azt)

Jelen idő, kijelentő mód
               A (általános)



T (határozott)
–ikes


-iktelen




eszem


látok



nézem
eszel


látsz –l



nézed
eszik


lát Ø



nézi, -ja
eszünk, -unk

látunk -ünk


nézzük, -juk
esztek, -tok, -tök

láttok, -tek, -tök
nézitek, -játok
esznek, -nak, -nek

látnak, -nek

nézik, -ják

· A tárgyatlan ige alanyi személyragokat kaphat.

· A tárgyas ige alanyi és tárgyas személyragot is kaphat.

· A tárgyas ige alanyi személyragot kap, ha nincs tárgy vagy határozatlan a tárgy.

· A tárgyas ige tárgyas személyragot kap, ha határozott a tárgy.

Tárgyas ige

Tárgyatlan ige


Alanyi és tárgyas ragozású lehet

Csak alanyi ragozású lehet

Az ige képzése:



Ige (mos)




névszó (szép)


Ige
névszó
igenév



névszó

ige

        (mosat)      (mosás)       (mosni)

(szépség)
(szépít)
Az igék helyesírása

· A d végű igék felszólító módú határozott ragozású, egyes szám 2. személyű alakjaiban mind a tővégi d-t, mind a –d személyragot fel kell tüntetni: add, tudd!

· Ha az s-re, sz-re, dz-re, z-re végződő, jelen idejű, határozott ragozású igelakhoz j-vel kezdődő toldalék járul, akkor a toldalék j hangja kiejtésben és írásban hasonul. Ezért írjuk egyformán ezeknek az igéknek a kijelentő módú és felszólító módú alakjait:

· Kijelentő módban:

Felszólító módban:

Játsz (ik) +-ja = játssza

játszik + -j + -a = játssza!

· A magánhangzóra végződő igék felszólító módú alakjaiban csak egy j-t írunk: lőj, lőjed, lőjön; nőj, nőjél, nőjön. Vigyázz a jöjj, jöjjön és a folyjon, folyjanak szavak helyesírására!

· Az egyes szám 2. személyű határozott ragozású felszólító alaknak két változata van: egy hosszabb (írjad) és egy rövidebb (írd).

· Ha feltételes módban ragozzuk az igéket, akkor az általános ragozású, jelen idejű, egyes szám első személyű igealakokban nem illeszkedik a toldalék. A mély és a vegyes hangrendű igetőhöz is a magas hangrendű –nék toldalékot kell kapcsolni.
Névmások

Általános tudnivalók

Csoportosítása:

I/1. Főneveket helyettesítő névmások: 

· személyes: én, te, ő, mi, ti, ők, tőled, neked stb.

· visszaható: magam

· kölcsönös: egymás

· birtokos: enyém

I/2. Főnevet, melléknevet, számnevet, határozószót helyettesítő névmások:

· kérdő: ki?

· mutató: ez, az

· vonatkozó: aki

· határozatlan: valaki

· általános: mindenki

II. Alakjuk szerint: -egyszerű szavak: ő, mienk

· összetett szavak: ugyanaz

III. Szerepük szerint: - rámutatás

· utalószerep

Utalnak: - szóra

· szószerkezetre, tagmondatra, mondatra

· nagyobb szövegrészletre, egész szövegre

IV. A mondatban alany, tárgy, jelző, határozók szerepét tölthetik be.

V. Önmagukban nincs jelentésük

1. Személyes névmások: - főnevet helyettesítenek

- személyek neve helyett áll

- az alany mondatrészszerepét betöltheti
· alanyeset: én, te, ő, mi, ti, ők
· tárgyeset: engem, téged, őt, minket, titeket, őket
· részeseset: nekem, neked, neki, nekünk, nektek, nekik
· ragos és névutós alak: pl.: Kivel? Velük; Ki miatt: miattam

2. Visszaható névmás: - főnevet helyettesít
  


- magam, magad, maga, magunk, magatok, maguk
 


- ragozott alakja is van: magamnak
A visszaható névmás azt fejezi ki, hogy a cselekvés visszairányul arra, aki cselekszik, vagyis: visszahat.
 

3. Kölcsönös névmás: - főnevet helyettesít
 


- egymás
 


- ragozott alakja: egymásnak 
 A kölcsönös névmás két személy egymásra irányuló cselekvését vagy egymással való kapcsolatát fejezi ki.


4. Birtokos névmás: - főnevet helyettesítenek
 

- enyém, tied, övé, mienk, tietek, övék
 

- birtokos + birtok = birtokos szerkezet
 

- A több birtok jele: -i – birtoktöbbesítő jel


5. Kérdő névmás: - főnevet, melléknevet, számnevet, határozószót helyettesít
 A kérdő névmásokkal személyre, dologra, tulajdonságra, mennyiségre, körülményre kérdezünk.

· fel tudja venni a helyettesített szófajhoz járuló jeleket és ragokat (pl. kik, kié, kim)

· főnévi: ki, mi, kicsoda, micsoda.
· melléknévi: milyen, mekkora; miféle, melyik; hány, mennyi; hányadik.
· határozószói: hol, hová, honnan, merre, meddig, merről, mettől, mikor, mióta, hogyan, miért, miként, miképpen.
6. Mutató névmás: - főnevet, melléknevet, számnevet, határozószót helyettesít
 

- ez, az -  közelre és távolra mutat
 

- ilyen, olyan, ennyi, annyi, így, úgy
 A mutató névmásokkal személyre, dologra, tulajdonságra, mennyiségre, körülményre, utalunk, rámutatunk.


7. Vonatkozó névmás: - főnevet, melléknevet, számnevet, határozószót helyettesít
 Tagmondatokat kapcsolnak össze összetett mondatoknál.

· főnévi: aki, ami, amely.
· melléknévi: amilyen, amekkora, amely(ik), ahány, amennyi, ahányadik.
· határozószói: ahol, ahová, ahonnan, amerre, ameddig, amerről, amettől, amióta, amidőn, amiként, amiért stb.

8. Határozatlan névmás: - főnevet, melléknevet, számnevet, határozószót helyettesít
 


- valaki, valamilyen, valamennyi, valamikor
 Azt fejezzük ki, hogy a személyt, dolgot, tulajdonságot, mennyiséget, körülményt nem tudjuk vagy nem akarjuk pontosan megnevezni.


9. Általános névmás: - főnevet, melléknevet, számnevet, határozószót helyettesít
 


- akárki, akármilyen, akármennyi, akármikor
 


- előtag: mind-, bár-, akár-, se-
 Az általános névmás mindenkire, mindenre vagy egy nagyobb csoport valamennyi tagjára utal.


Egyéb szófajok

Nem mondatrész értékűek, ezeket nem elemezzük, és a mondat értelmét valamilyen irányban módosítják.

1., Névelő: a névszók előtt állnak, azokat pontosabbá teszik.

  lehet: 
- határozott (a, az)



- határozatlan (egy)

    Ha a névelő az egy, akkor
hangsúlytalan, ha számnév, akkor hangsúlyos.

2., Névutó: a névszók után állva csak azzal együtt kifejezik a cselekvés helyét, idejét, módját, stb.


hol?
honnan?
hová?


alatt
alól
alá


fölött
fölül
fölé


mögött
mögül
mögé


mellett
mellől
mellé

Ez a három irányultság. Időt határoznak meg (utcán, óta, múlva). Módot határoznak meg (együtt, külön, nélkül, révén, által). Okot fejez ki a miatt és célt fejez ki a végett. A személyes névmásoknak is van névutós formája. Pl: mögöttem, miattad, nálatok, velünk.

3., Határozószó: A cselekvés helyét, idejét önálló szóban, rag nélkül fejezi ki. (itt, ott, lenn, kint, elöl, hátul, otthon, haza)


Határozó szók: 




- akkor,


- most,




- reggel, 


- este,




- tüstént,


- azonnal




- máris.


Módhatározó szók: 




- így,


- akárhogy,




- bárhogy,


- gyalog,




- vaktában,


- egyedül.

4., Kötőszók: az összetett mondatban a tagmondatokat választják el, vagy felsoroláskor az azonos mondatrészeket, a halmozott tárgyat például.

Kapcsolatos kötőszók: és, s, k, meg, is, nemcsak, hanem.

Ellentétes kötőszók: ámde, pedig, hanem, ellenben, azonban, ám

Választó kötőszavak: vagy és akár. Használhatjuk egyes alakban és párosan is. Az akár kötőszó a két választás között azonos következménnyel jár. 

Következtető kötőszavak: ezért, azért, tehát.

Magyarázó kötőszavak: ugyanis, tudni illik, ennél fogva.

5., Módosító szó: Kismértékben változtatják a mondat értelmét. 

Kérdőszók: -vajon, -e.

Állító szó: igen, bizony, persze

Tagadó és tiltószók: nem, sem, ne, se.

Óhajtószó: oh, bár, bárcsak.

Határozatlanságot kifejező: talán, lehet, esetleg, netán.

6., Indulatszavak: érzelmeket, csodálkozást, örömöt fejeznek ki. (Pl.: jaj, hűha)

A viszonyszók

A viszonyszóknak nincs konkrét fogalmi jelentésük. Többnyire csak módosítják, kiegészítik más szavak jelentését, tehát a jelentésük viszonyjelentés.

A viszonyszók önállóan nem lehetnek mondatrészek a mondatban, ezért nem bővíthetők, más mondatrészek nem kapcsolódhatnak hozzájuk.

Általában nem kapnak toldalékot.

Fajtái:

1., névelő

A névelők főnevek vagy főnévi szerkezetek előtt állnak. 

A névelő utal a főnév határozott vagy határozatlan voltára. 

Megkülönböztetünk határozott (a, az) és határozatlan (egy) névelőt.

2., névutó

A névutóknak nincs önálló jelentésük, főnevet vagy főnévi szerepű más szófajok után állnak.

A névutók a határozóragokhoz hasonlóan jelölhetnek: - helyet: pl. a kapu előtt; - időt: hetek múlva; - egyéb viszonyt: a nátha ellen, Kati iránt, vizsgálat végett, betegség miatt.
Egyes névutóknak többféle jelentésük is lehet.

Pl.: Az alatt névutó kifejezhet helyet (az eresz alatt) vagy időt (egy szempillantás alatt).

3. segédige

A segédigék csoportjai:

· A fog és a volna segédigék az ige jövő idejű alakjának, valamint az ige feltételes módú múlt idejű alakjának az alkotói. pl. harcolni fogunk, átkeltek volna.

· A van, volt, lesz, marad, múlik segédigék a névszói-igei állítmány igeteremtő részei. Pl.: Bankó a legerősebb vitéz volt. A kutyám ötéves elmúlt.

A segédigék ragozhatók.

4. igekötő

Az igekötők olyan segédszók a viszonyszók csoportján belül, amelyek az igékhez vagy igéből képzett szavakhoz kapcsolódnak. Módosítják vagy megváltoztatják az ige jelentését.

Az igekötő jelentése:

· jelölhet helyet és irányt. felküldte, odabújt

· utalhat a cselekvés befejezettségére, eredményességégre: elözönlötték, levizsgázott.

· jelölheti a cselekvés kezdését: felcsattan

· új jelentést adhat az igének: kihallgat.

Az igekötők állhatnak az ige előtt (kibújt), az ige után (bújj ki), illetve egy másik szó ékelődhet be az igekötő és az ige közé (be sem húzódott).

5., kötőszó
Mondatrészeket, tagmondatokat vagy egész mondatokat kötnek össze, ezért hívjuk őket kötőszóknak. 

A kötőszók jelzik az összekapcsolt szövegrészek közötti tartalmi viszonyt.

A kötőszóknak önmagukban nincs jelentésük, csak valamilyen viszonynak a jelölői, ezért tartoznak a viszonyszók közé. 

Nem lehetnek mondatrészek, nem kaphatnak toldalékot.

A kötőszók állhatnak egymagukban, ezek az egyes kötőszók. Amelyek ismétlődnek, vagy egy másik elemmel párban fordulnak elő (pl. akár-akár), páros kötőszóknak nevezzük őket.

Némelyek egymagukban és párosan is használatosak (pl. is, is-is).

6., szóértékű módosítószó

Az utánuk álló szó jelentését módosítják (csak, csakis).

Attól függően, hogy mi a szerepük, megkülönböztetünk tagadószókat (nem, sem), tiltószókat (ne, se), kérdőszókat (-e, vajon), óhajtószókat (bárcsak).

Az ilyen szóértékű módosítószók a viszonyszók közé tartoznak.

A mondatszók

1., indulatszó

Az indulatszók érzelmeket, indulatokat fejeznek ki.

Nem toldalékolhatók, és a mondatban mondatrész szerepét nem tölthetik be. 

Az indulatszók mindig mondatértékűek.

Csoportjai:

· Érzelmet, indulatot kifejező indulatszók: óh, jaj, pfuj, au.

· Kommunikációs kapcsolatra utaló, felszólítás, kívánságot, rosszallást kifejező indulatszók: halló, hé, ím.

· Hangutánzó indulatszók: miau, puff, reccs.

2. mondatértékű módosítószó
A mondatértékű módosítószók a beszélőnek a véleményét, állásfoglalását tükrözik a történtekkel, elhangzottakkal kapcsolatban. Ezek afféle mondatba rejtett ítéletek, a beszélőnek a közléshez való viszonyát fejezik ki: ugyan, természetesen, talán stb. Mondatértékűek, önálló mondatként szerepelhetnek: Talán. Igen. A mondatértékű módosítószók a mondatszók közé tartoznak.

A szóképzés

Egy-egy új szó létrehozásának gyakori módja a szóképzés. A szóképzés mindig valamilyen képző segítségével történik, az alapszóhoz egy képzőt illesztünk. A képző a toldalékoknak az a fajtája, amely megváltoztatja a szó jelentését, gyakran a szófaját is úgy, hogy közben egy új szót hoz létre. Az alapszóból képző segítségével létrehozott új szót képzett szónak nevezzük.

mos      +     -ás = mosás

alapszó + képző = képzett szó

A képzőket aszerint csoportosítjuk, hogy milyen szófajból milyen szófajú szót képeznek. Így elkülönítünk igeképzőket, névszóképzőket és igenévképzőket.
Az igeképzőkkel mindig igét alkotunk. Attól függően, hogy az alapszónak mi a szófaja, megkülönböztetünk igéből igét (beszél + -get = beszélhet), illetve névszóból igét (tavasz + -odik = tavaszodik) képzőket.

A névszóképzőkkel új főneveket, mellékneveket és számneveket alkotunk. Megkülönböztetjük a névszóból névszót (növény + -zet = növényzet) és az igéből névszót (harap + -ás = harapás) képzőket.

Szóértékű szókapcsolatok

A szókészletnek a szavakon kívül vannak több szó állandó kapcsolatából kialakult elemei is. Ezeket frazeológiai vagyis állandó szókapcsolatoknak nevezzük.

Szokványos kiterjesztésmódok, eredeti jelentésükben használt szókapcsolatok

· társalgási fordulatok (Pl.: Hogy vagy? Mi újság?)

· népmesei fordulatok (Pl.: Egyszer volt, hol nem volt...)

· körülírások (Pl.: Számolja a napokat.)

· kötött szókapcsolatok (Pl.: Tótágast áll.)

Szólások: olyan több szóból álló szókapcsolatok

· amelyeknek jelentése más, mint az alkotó szavak jelentése.

· szervesen illeszkednek a mondatba. (Pl.: Itatja az egereket.)

· szóláshasonlatok: főmondat és a hasonlító mellékmondat (Pl.: Fehér, mint a fal.)

Formailag lehet mondat, de a jelentése így is szóértékü. A szólás sokszor lehet köz​mondás is, ezt a szövegkörnyezet szabja meg.

Közmondások

· valamilyen általános érvényű megfigyelést, életigazságot tartalmazó mondatok. (Pl.: Aki másnak vermet ás, maga esik bele.)

Szállóigék

· olyan tartósan használt kifejezések, amelyeknek irodalmi eredete és törté​nelmi szerzője kimutatható. Mindig teljes mondatok.

Mindegyik szóértékü szókapcsolatra jellemző, hogy szemléletesebbé teszik a mondanivalót, színesítik, gazdagítják a stílust.

Szószerkezetek

A szószerkezeteknek kapcsolat szerint három fajtája van: 

I. hozzárendelő

II. alárendelő

III. mellérendelő

A szószerkezetek tagjai között nyelvtani kapcsolat van.

I. Hozzárendelő szószerkezet

Ez az alany-állítmány szószerkezet



A
―
Á

Egyenrangú mondatrészek.

Ezekhez bővítmények kapcsolódnak: tárgy (T), határozók (H), jelzők (J)

II. Alárendelő szószerkezet 

Egy alaptagból és bővítmény(ek)ből áll.
A bővítmény alárendeltje az alaptagnak. Az alaptag bármelyik alapszófaj lehet.

Bővítményei: tárgy, határozó, jelző.

Csak az alaptagról kérdezhetünk a bővítményre, fordítva nem.

Két szempont szerint csoportosíthatók:

1, Az alaptag és a bővítmény között levő nyelvtani viszony:

- Tárgyas szószerkezet: megtartja szavát.

- határozós szószerkezet. Korán érkezik

- jelzős szószerkezet: becsületes ember

2, Szófaj szerint:

- igei alaptagú szószerkezet: levelet ír

- igenévi alaptagú szószerkezet: levelet írva

- főnévi alaptagú szószerkezet: becsületes ember

- melléknévi alaptagú szószerkezet: nagyon szép

- számnévi alaptagú szószerkezet: első a sorban

- határozószói alaptagú szószerkezet: nagyon messze

- névmási alaptagú szószerkezet: pontosan olyan

III. Mellérendelő szószerkezet

Ugyanahhoz az alaptaghoz kapcsolódik. Teljesen egyenrangúak, tehát egymás mellé vannak rendelve. 

Egyik tagról sem kérdezhetünk a másikra.

Vázlat az alanyról

I. Szerepe a mondatban: Az alany nevezi meg azt a dolgot, személyt, amelyre az állítmány megállapítása vonatkozik.


II. Kérdése: Ki? Kik? Mi? Mik? + Á


III. Jelölése: ―; A


IV. Fajtái:
1, Határozott alany:
Kifejezőeszköze: 
- főnév
- főnévi igenév
- egyéb szófajok főnévi értékben
- személyes névmás

2, Határozatlan alany
Kifejezőeszközei: 
- határozatlan névmás pl. valaki
- többes szám 3. személyű ige: zörögnek

3, Általános alany
Kifejezőeszközei: 
- ember, világ főnév
- általános névmás pl. mindenki, senki
- egyes szám 2. személyű igei állítmánnyal: várd
- többes szám 1., 2., 3. személyű igei állítmánnyal


Az alanytalan mondatok többnyire, természeti, időjárási jelenségekkel kapcsolatosak: Villámlik. Alkonyodik. Havazik.

Az alany a mondatnak az állítmánnyal egyenrangú fő mondatrésze.

Az igei állítmányt számban és személyben egyeztetjük az alannyal.


Vázlat az állítmányról

I. Szerepe a mondatban: Megállapítás.


II. Kérdése: Mit állapítunk meg? Mit állítunk?


III. Jelölése: ═ ; Á


IV. Fajtái: 
1, Igei állítmány: Az ige csak állítmány lehet a mondatban.
az igei állítmány állhat: csak az igéből, ami az alannyal van egyeztetve; igéből és viszonyszóból (segédige, igekötő, tagadószó, kötőszó).
Pl.: A gyerekek tanulnak.

2, Névszói állítmány:
Kifejezőeszközei: főnév, melléknév, melléknévi igenév, számnév, névmás.
A névszói állítmány csak kijelentő módú és jelen idejű lehet, valamint 3. személyű alanyt tud kifejezni. Ha bármelyik feltétel megváltozik, akkor segédige kapcsolódik hozzá.
Pl.: A gyerekek jók.

3, Névszói-igei állítmány
Áll: Névszóból (főnév, melléknév, számnév, névmás) + segédigéből.
Pl.: A gyerekek jók lesznek.
                       Névszó
segédige
                        mn.
Jövő idő

A tárgy – vázlat

I. Mondatrészi szerepe: A cselekvésfogalmat megnevező szó bővítménye. A mondatban azt jelöli meg, amire az alaptagban megnevezett cselekvés irányul (iránytárgy), vagy ami a cselekvés eredményeként létrejön (eredménytárgy).

II. Kérdése: Kit? Mit? Kiket? Miket? + ige vagy igenév

III. Jelölése: - - - - - ; T

IV. A tárgyas szószerkezet alaptagból (amivel kérdezek) és tárgyból (amire kérdezek) áll. – ez alárendelő szószerkezet.

V. A tárgy ragja: -t
Jelöletlen: - birtokos személyragoknál (naplóm)
                 - névmások egyes eseteinél (téged)
                 - főnévi igeneveknél (megbántani)

VI. Kifejezőeszközei: 
                 - Kérdései pl. Kit?
                 - főnév pl. virágot
                 - névmás (téged)
                 - főnévi igenév (repülni)
                 - egyéb szófaj főnévi értékben (nagyot)

VII. Irányultság szerint lehet a tárgy:
                  - iránytárgy
                  - eredménytárgy

VIII. Logikai szempontból megkülönböztetünk:
                  -határozott
                  - határozatlan tárgyat.

Határozott tárgy felismerése: 
                  - határozott (tárgyas) ragozású az ige mellette
                  - határozott névelő lehet előtte (a, az)

Határozatlan tárgy felismerése:
                  - általános (alanyi) ragozású az ige mellette
                  - határozatlan névelő lehet előtte (egy).

A határozók – vázlat

I. Szerepe a mondatban: A határozók mindig az alaptagban megnevezett cselekvés különféle körülményeit határozzák meg.

II. Jelölése: ~~~~; H

III. Határozós szerkezet: határozó + alaptag
 


bővítmény + 

IV. Határozók fajtái:
1, helyhatározó


8, állapoth.
2, időhatározó


9, eredeth.
3, módhatározó


10, eredményh.
4, eszközh.


11, társh.
5, okh.



12, részesh.
6, célh.



13, állandó h.
7, fok-mértékh.


V. Kifejezőeszközeik:
1, határozóragos névszó: pl.: a hegyen
2, névutós névszó: pl.: a présház mellett
 


főnév (névszó)   névutó
3, határozószó: pl.: reggel
4, névmás: pl.: ott
5, igenév: pl.: énekelve


VI. Minden alapszófajhoz kapcsolódhat határozó: A határozó alaptagjának szófaja lehet: ige, igenév, főnév, melléknév, számnév, határozószó, névmás

Az összetett mondat

Az alárendelő összetett mondatok tagmondatai nem egyenrangúak. A mellékmondat a főmondatnak alá van rendelve, valamelyik mondatrészét fejezi ki mellékmondat formájában. 

A főmondatból hiányzik egy mondatrész, arra kérdezünk rá a mondatrészének megfelelő kérdésével.

Fajtái:

· állítmányi mellékmondat: Olyan a ruhám, mint a tiéd. Nem az vagy már, aki voltál.

· alanyi mellékmondat: Az vállalkozzon a feladatra, aki erőt érez magában! Aki másnak vermet ás, az maga esik bele. 

· tárgyi mellékmondat: Mikor kezdjük, döntsük el már! Amit ma megtehetsz, ne halaszd holnapra!

· határozói mellékmondat: Abból vegyél, amelyikből több van! Adj annak, aki rászorul!

· jelzői mellékmondat:

Mellérendelő viszonyról beszélünk akkor, ha az összetett szavak mindkét tagja, az összetett mondat minden tagmondata egyenrangú, egyik tag sincs alárendelve a másiknak, s mindegyik tag - viszonylag - önálló is lehet.

· Az összetett szavak tagjai azonos szófajúak, s a mondatban ugyanolyan mondatrészként szerepelhetnek.

· A mellérendelő összetett mondatok tagmondatai egyenrangúak. Önálló mondatként is megállhatnak. A tagmondatok között tartalmi, logikai összefüggés van. 

A mellérendelő összetett mondatok fajtái: 

· kapcsolatos mondat: Keskeny volt az út, és két oldalról árok kísérte. 

· ellentétes mondat: Én eleget dolgoztam, te pedig nem csináltál semmit.

· választó mondat: Vagy kirándulni megyünk holnap, vagy itthon pihenünk. 

· következtető mondat: Minden érdekelte, ezért sokat olvasott.

· magyarázó mondat: Sokat olvasott, hiszen minden érdekelte.




